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armanmeliarmanmeli.ir وز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی وز هفته و هر ساعت از شــبانه ر هر ر

ادامه یادداشت
... امــا آنچــه ایــن اتفــاق را بــا اتفاقــات گذشــته متمایــز می کنــد این 
اســت که معمولا کمیســیون تلفیــق به نقطه ای می رســد کــه می تواند 
لایحه دولت را رد کنــد و کمتر اتفاق می افتد کــه در صحن علنی چنین 
کثریت اعضای 9 نفره کمیســیون تلفیق از  اتفاقی بیفتد. به عبارت دیگر چون ا
کمیســیون برنامه بودجه هســتند بعلاوه اینکه از هر کمیسیون تخصصی دیگر 
نیز سه نفر عضو هســتند، این اعضا برآیند دیدگاه بودجه ای مجلس بودند لذا 
گر قرار بود لایحه دولت رد شــود، این موضــوع باید در تلفیق اتفــاق می افتاد.  ا
صرفا از منظر بودجه ای، تقریبا می شود گفت همه کسانی که اهل نظر هستند 
در کمیسیون تلفیق هستند که بحث های مفصل در این کمیسیون می شود. 
لذا انتظار می رفت که این لایحه رد شــود امــا در تلفیق و نــه در صحن علنی اما 
دلایل رد چه بــوده اســت؟ واقعیت مطلب این اســت کــه لایحــه بودجه ای که 
دولــت تقدیم کــرد چند نکتــه اساســی داشــت. اولا مفــاد برنامه هفتــم در این 
مشــخص نبــود اینکــه رشــد اقتصــادی هشــت درصد بــا چــه مکانیزمــی اتفاق 
می افتد؟ چون هــم وقتی منابــع عمومی دو میلیــون و چهارصد و بیســت و نه 
میلیون میلیارد تومان اســت و هم مالیات ها و فروش نفت مشــخص است که 
چه عددی در سمت منابع است هرچند دو، سه ابهام وجود داشت. یکی اینکه 
با چه فرآیندی قرار اســت مالیات ها حــدود 50 درصد افزایش پیــدا کند؟ با چه 
مکانیزمی زمانی که در اقتصاد و شرایط کسب وکار مردم رونق نیست، باز فروش 
اسناد خزانه در سال آینده یا همان اوراق مشارکت قرار است بیشتر انجام شود؟ 
قطعا مردم نمی خرند و بانک ها و شرکت ها می خرند و وقتی بانک ها و شرکت ها 
می خرند منابع کمتری برای سرمایه گذاری دارند و منجر به این می شود که رکود 

عمیق تر شــود. یا مثلا 50 درصد افزایش مالیــات، آیا ناشــی از افزایش پایه های 
مالیاتی بــوده یا ناشــی از مودیــان مالیاتی جدید بــوده؟ این درحالی اســت که 
مودیان مالیاتی جدید در طی دو ســالی که دولــت آمده، تقریبا دو برابر شــده. 
گر سمت مصارف  این مطالب از منظر منابع بیان شد و نه از منظر مصارف. اما ا
برویم، مجلــس در لایحه برنامه هفتم از همســان ســازی حقوق بازنشســتگان 
در طی سه ســال به این ترتیب گفته که ســال آینده 40 درصد و دو سال بعد دو 
تا 30 درصد افزایــش پیدا کند درحالی که این منابع اصلا دیده نشــده. از طرفی 
براســاس گفته های نماینــدگان قرار شــده کــه 50 همت برای همســان ســازی 
حقوق بازنشستگان اضافه شود. دولتی که شبانه به مجلس پیام می دهد که 
قصد دارد 50 همت اضافه کند، نشــان می دهد که با برنامــه و تدبیر این اتفاق 
نیفتــاده و احتمالا تحت فشــار نماینــده کمیســیون تلفیق چنین شــده. نکته 
مهمتر دیگر اینکه البته این ایراد به مجلس وارد اســت، اصلاح ماده 182 است 
که دو مرحله ای شــده. مرحله اول یــا بخش الف کــه منابع باید حــدودا دو ماه 
در مجلس بررسی شــود و مرحله ب که موضوع مصارف اســت 40 روز باید مورد 
بررسی واقع شود. یعنی صد روز با احتساب رفت و برگشت ها و احتمال ارجاع به 
مجمع تشخیص که موضوع از 60 روز مرحله الف و 40 روز مرحله ب فراتر می رود 
که این ایام کاری است. لذابه نظر می رسد اصلاح آیین نامه مجلس و نتایجی که 
قانونگذار مورد نظر داشته، شاید در قانونگذاری بودجه اتفاق نیفتد. دوم اینکه 
قانون برنامه هفتم که هنوز از شورای نگهبان بیرون نیامده و تبدیل به قانون و 
ابلاغ نشده طبیعی است که مدنظر قرار نگرفته و در کنارش مجلس انتظار دارد 
که مفاد آن را دولــت در لایحه لحاظ کند. مجموع این شــرایط به نظر می رســد 
که منجر به این شد که این اتفاق در صحن علنی بیفتد گرچه همان طور که در 
مقدمه ذکر شد به نظر می رســد که باید در کمیسیون تلفیق اتفاق می افتاد نه 

اینکه به صحن علنی کشیده می شد. 

امــور  ســابق  وزیــر  ملــی:  آرمــان 
خارجه در گفت وگویی اظهار داشــت: 
متأسفانه از آنجا که در کشــور ما بر سر 
قدرت دعوا وجود دارد، این نزاع ها هم 
همیشه خواهند بود و حتی می بینیم 
کمیت یکدست می شود،  زمانی که حا
باز هم نــزاع ادامه پیــدا می کنــد و این 
شــرایط نــزاع همیشــگی اســت، چون 
دعوا بر ســر موضوع و گفتمان نیست. 
گفــت: وقتــی  محمــد جــواد ظریــف 
شــما فاقــد گفتمــان باشــید و به جای 
دعــوا و اختلاف بر ســرِ گفتمان، بر ســر 
قدرت دعوا داشــته باشــید، همیشــه 
نزاع خواهید داشــت. به طور صریح تر 
می توان گفــت که حتــی پــس از اینکه 
کمیت رســید، باز  گفتمان شــما بــه حا
که  هم نزاع ادامه خواهد داشــت؛ چرا
تازه نزاع درون گفتمانی شروع می شود. 
در واقــع، می تــوان گفــت برای مــا این 
نــزاع اســت کــه مبنــا قــرار گرفته اســت 

و نــه گفتمــان. مخالفــت بــا برجــام در 
وهلۀ نخست به دلیل منافع شخصی 
و غنیمت بوده و در وهلۀ دوم به دلیل 
منافع قبیلــه ای که مــن بنا بــه دلایلی 
صــلاح نمی بینــم وارد جزئیــات ایــن 
موضوع بشویم. اما می توان گفت یکی 
از دلایلی که سال 1399 و بعد از پیروزی 
گهــان  بایــدن در انتخابــات آمریــکا نا
مجلس به فکــر برجام و رفــع تحریم ها 
افتاد، صرفــاً برای این بود کــه نگذارند 
بــا ایــن اتفــاق کســی از اصلاحــات و یا 
اعتدال در انتخابات ریاست جمهوری 
1400 انتخاب شود. ظریف ادامه داد: در 
حالتی کــه رقیبتان مخالفــان خارجی 
هســتند، تکلیف تــان روشــن اســت و 

می  دانیــد بایــد چــه کار کنیــد؛ امــا در 
نزاع های داخلی تکلیف چندان روشن 
نیست و آنچه که بیشتر در این سال ها 
ما را گرفتار خود کرد، دعواهای داخلی 
بود. وزیر امور خارجه پیشین بیان کرد: 
من خیلی تلاش کردم به این نزاع های 
داخلی توجه نکنم و یکی از انتقادهایی 
که به رؤسای خودم در دوره های قبلی 
وزارت خارجه داشــتم این بوده است 
کــه فکر می کــردم توجــه  آنها بیشــتر به 
داخل اســت و خــودم ســعی می کردم 
چنیــن کاری را انجــام ندهــم و بارهــا 
گفتــه بــودم که مــن مســئول دفــاع در 
خارج از ایران هستم نه داخل. بعدها 
متوجه شدم این نگاه من اشتباه بود 

و این سیاســت به شکســت سیاســت 
خارجی در داخل کشور انجامید.  وی 
افــزود: اســرائیلی ها از مدت هــا قبــل 
به دنبال ترور شهید فخری زاده بودند، 
امــا زمانــی ایــن تــرور را انجــام دادنــد 
کــه بایــدن انتخــاب شــد و آنهــا نگران 
احیای برجام شدند. خب، اسرائیل که 
مخالف برجام اســت و علی القاعده در 
کنش به جنایت اسرائیل باید برویم  وا
برجام را تقویت کنیم. شما ببینید خود 
اسرائیل سال هاست می گوید ایران به 
آستانۀ هسته ای رســیده است؛ یعنی 
گــر در آن  مــا را در دامی می انــدازد که ا
زمین بازی کنیم در دام آنها افتاده ایم. 
ظریف اظهار کــرد: چرا مــا تابه حال به 
ایــن موضــوع توجــه نکرده ایم کــه چرا 
اسرائیل می گوید که ایران شش ماه با 
بمب هســته ای فاصلــه دارد و حالا که 
بعد از 30 سال گفت که ایران در آستانۀ 

بمب هسته ای است؟ 

کنون  مســاله فلســطین و جنگ گذشــته اعراب و اســرائیل و ا
حماس و اســرائیل را می تــوان از زوایای مختلف دیــد. اما اینکه 
بخواهیم قدرت دیگری را در شــرایط حاضر بــر جنگ و تحولات 
آن موثر بدانیم چندان درست به نظر نمی رسد. چرا که تا کنون 
اســرائیلی ها اجازه ندادند که بــه غیر از آمریــکا هیچ کس دیگری 
بتواند در این قضیه نقــش بازی کند. نــه اروپایی ها، نه روس ها 
و حتــی گروهی هم کــه بعــد از کلینتــون به اســم گــروه 4 گانه که 
نخست وزیر انگلیس مسئولش بود نتوانستند توفیقی به دست 
بیاورند. بنابر این اینکه امکان داشــته باشــد قــدرت دیگری در 
قضیه فلســطین مداخلــه کند بعید اســت کــه تاثیر گذار باشــد. 
کثر کار روس ها نیز مخصوصا در شورای امنیت این بود که  حدا
قطعنامه ای پیشــنهاد کردند که رای نیاورد. لــذا تا وقتی موضع 
آمریکایی ها نســبت به این قضیه تغییر نکند انتظار اینکه تغییر 

در صحنه رخ دهد، وجود ندارد. 
دولت فعلی آمریکا هم شــاید به خاطر نفوذی که اســرائیل در 
جامعه سیاسی آمریکا دارد خیلی دست بازی ندارد که بخواهد 
تغییر سیاست دهد و بعید است که بایدن این توانایی را داشته 
گر هم تن به تغییر سیاســت دهد همین  باشــد که تغییر دهد. ا
شــانس کمی که در انتخابــات آینده خواهد داشــت را از دســت 
خواهد داد و هر چه بیشتر به روی کار آمدن آقای ترامپ کمک 
می کند. از طرفــی مشــکلات داخلی در اســرائیل برســر نتانیاهو 
وجــود دارد و مفهومش این نیســت که جریان هــای صلح طلب 
جــای او را بگیرنــد. نتانیاهــو هم بــا ارتش مشــکل داشــت و هم 
با ســاختار حقوقــی و قضائــی اســرائیل و احتمال دارد کــه در هر 
شــرایطی نتانیاهــو از قــدرت کنــار بگیــرد. امــا معلوم نیســت که 
بــا رفتــن نتانیاهــو جانشــین وی چــه کســی باشــد و بایــد صبــر 
کرد و دید بــا توجه بــه اینکه رونــد افراطی گــری در اســرائیل طی 
سال های اخیر که خیلی به سمت راست گرایش پیدا کرده فعلا 
هیچ نشــانه ای از اینکه دولت چــپ یا میانه رو در اســرائیل روی 
کار بیاید وجود نــدارد. لذا حتــی باید نگران بود کــه جریان های 
راست تر اسرائیل مثلا حزب شاس یا اســرائیل خانه ما که خیلی 
رادیکال ترنــد و جریان هــای مذهبــی اســرائیل ممکن اســت که 
جایگزیــن نتانیاهو شــوندکه از وی افراطی تر هســتند. لذا آینده 
در خصوص جایگزینی نتانیاهو قابل پیش بینی نیســت. با این 
همه احتمال آتش بس موقت وجود دارد. اسرائیلی ها بی علاقه 
نیستند و آمریکایی نیز موافق این امر هستند. البته آنها موافق 
آتش بس نه بــه معنای خاتمــه جنگ بلکــه به معنــای وقفه در 
جنگ هستند. اما آتش بســی که دائمی باشد و اســرائیل از غزه 
خارج شود فعلا وجود ندارد و نه اســرائیلی ها دنبال آن هستند 
و نــه آمریکایی ها موافــق هســتند و در اروپا هم حــول محور این 

مساله اختلاف نظر وجود دارد. 

آرمان ملی: روز ســه شــنبه بود که روزنامــه »آرمان ملی« در یادداشــتی به 
بررسی صحبت های اخیر وزیر امور خارجه در خصوص برجام و نوع مواجهه 
؛  دولت بــا این توافــق پرداخته بــود و در این مطلب دکتر حســن بهشــتی پور
تحلیلگر مســائل بین الملل طی تحلیلی ارزیابی خود از نــوع موضع گیری ها 
و چرایی برخــی مخالفت ها با برجــام را مطرح کــرده بود. جایی کــه وی بیان 
داشــت: »واقعیت این اســت که نــگاه دولت ســیزدهم به برجام فقــط به لغو 
تحریم ها معطوف شــده اســت. یعنی ارزیابی ایــن دولت صرفا این اســت که 
اصلا برجام به وجود آمــد برای اینکه تحریم ها علیه ایران برداشــته شــود. در 
حالی که واقع موضوع این است که برجام یک سند بین المللی است که ذیل 
قطعنامه 2231 قرار گرفت و این سند نخســتین بار یک مجموعه تفاهمی را 
گر اتحادیــه اروپا را نیــز به عنوان یک قدرت مســتقل  بین ایران و 6 قــدرت و ا
حســاب کنیم می توان گفت 7قدرت بین المللی به وجود آورد.« بهشــتی پور 
در بخش دیگری می افزاید: »رویکرد دولت ســیزدهم این اســت کــه بتواند از 
کرات در چارچوب برجام به هدف تعیین شده که لغو تحریم هاست  طریق مذا
دست پیدا کند. چرا که معتقد اســت این موضوع مهم بوده و به جنبه های 
دیپلماتیک، امنیتی، نظامی و حقوقی برجام کاری ندارد. یعنی برای دولت 
فعلی این موضوع که برجام باعث شــد که ایــران از ذیل فصل هفتم منشــور 
ســازمان ملل بیرون بیاید اهمیتی ندارد.« حال اینکه بسیاری از تحلیلگران 
گــر در همان اواخــر دولــت روحانی اجازه داده می شــد  نیز بر ایــن باورند که ا
کنون شــرایط به نحو دیگری بود. هر چنــد که در دولت  که برجام احیا شــود ا
کره کننده نیز در مســیر احیای برجــام به جایی  فعلی نیز در نهایــت تیم مذا
رسید که در مقابل تخریبگران قرار گرفت. گرچه فرصت های طلایی یکی پس 
از دیگری برای احیای برجام ســپری شــد اما هنــوز هم امیدها بــرای احیای 
این توافق ادامه دارد. با این حال گویا برخی رســانه های دلواپس نســبت به 
برجام، دستاوردها، ثمرات و احیای آن همچنان رویکرد ضد و مخالفی دارند 
و همچنان به تخریــب این توافق می پردازنــد. چه اینکه روز گذشــته روزنامه 
کیهان در مطلبی بــا حمله به اظهــارات دکتر بهشــتی پور در یــک بداخلاقی 
رسانه ای تحلیل های این کارشناس برجسته مسائل بین الملل را فضایی و 
خیالی خوانده و از سوی دیگر می نویسد: »در بی اعتباری برجام، همین بس 
ک مالی و  که از همان ابتدا زیر پای آمریکا و اروپا افتاده بود و به انواع روش ها خا
لگد مال می شد. ناظران، گلایه های از موضع پایین دولتمردان سابق )ظریف 
و صالحی و ســیف و عراقچــی و...( در همــان دوره اجرای نامتوازن برجــام را از 
خاطر نبرده اند که با تحریف واقعیت، از برجام به عنوان سند معتبر بین المللی 
یاد کرد! به عبارت دیگر، برجام تبدیل به سند زورگویی و باج خواهی افزون تر 
غرب شد و نه توافق پایاپای برای تعامل متوازن و محترمانه.« در مورد برجام و 
محسنات آن طی سال ها مطالب بسیاری نگارش و مطرح شده ؛ اما پرسشی 
گر برجام به گفته  که از دلواپسان و رسانه هایشــان همواره مطرح بوده اینکه ا
آنها این مقدار بد، مایه خسارت متعفن، خسارت بار و... بوده چرا دولت فعلی 
که مطلوب آنهاست از ابتدای روی کارآمدن در پی احیای آن بر آمده  و ماه ها 
کرات مختلفی در راستای همین امر داشته و همچنان نیز به اذعان  نیز مذا
وزیر خارجه و سخنگوی دستگاه دیپلماسی از دستور کار خارج نشده است؟ 
پاسخ به این پرسش می تواند مخالفان برجام را به درک بهتری از این توافق 
و چرایی پیگیری آن برساند. لذا بهتر است برخی رسانه ها با مقداری بینش 
سیاسی بالاتر، اخلاق رسانه ای و همچنین در نظر گرفتن همه ابعاد به اظهار 

نظر در مورد این توافق بپردازند. 
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یاد  د  اشتسخــن روز

آمریکا روزگاری در جنگ خواهان پایان جنگ علیه 
کره بود و در مجمع عمومــی قطعنامه ای را به تصویب 
رساند که اتحاد برای صلح نام گرفت و در قالب آن و در 

غیاب شوروی تصمیم گرفتند...

 قطعنامه غیرالزام آور 

آنچــه در مجلــس تحــت عنــوان رد شــدن کلیــات 
بودجه ســال آینده از ســوی نماینــدگان اتفــاق افتاد، 
بی ســابقه نبــوده و در ادوار مختلــف چنیــن اتفاقاتی 

افتاده...

رد لایحه در تلفیق بهتر بود

 فریدون مجلسی
 کارشناس روابط بین الملل

  هادی حق شناس
 اقتصاددان

صفحه 9

آرمــان ملــی:   حــال محیــط زیســت ایــران خوب نیســت. 
ایــن را هم مــردم می داننــد و هم مســئولان. هوا که بیشــتر 
ک که 6 سال پیش  روزهای سال آلوده است. قانون هوای پا
تدوین شد و تا حالا حتی به اندازه ای ناچیز هم اجرا نشده. 
ســفره های آب زیرزمینی که ته کشــیده اند و زمین سســت 
مستعد فرونشست در ابعاد گسترده و در همه جای ایران 

شده. کم آبی، بی آبی بیداد می کند و خشکسالی توام شده 
با سیلاب های بی حاصلی که جاری شدنشان تنها خسارتی 
جبران ناپذیر به بار می آورد و نه آبادانی چرا که بعد از گذشت 
سالیان دراز، متصدیان امر هنوز نتوانسته اند به این راهکار 
برسند که بتوانند آب جاری از بارندگی های شدید را با ساز و 

کار و روش هایی هدایت و از آن بهره مند شوند. 

کستری ضعیف است      احتمال به صحنه آمدن آرای خا
   بین وعده و عمل کاندیداها فاصله افتاده است

»آرمان ملی« سهم ناچیز محیط زیست در بودجه را بررسی می کند؛

مسئولیت 11 درصدی بودجه نیم درصدی

 مجید ابهری در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

جامعه دیگر از وعده اشباع شده است

صفحه 3صفحه 7

بررسی چالش های همیشگی   بازنشستگان؛ 

لایحه بودجه در پیچ تند 
همسان سازی

 کیهان رفیق »گالوپ« شده است؟

استانداردهای دوگانه 
دلواپسان

صفحه 6

اختلافات »محصولی« و »قالیباف« جدی شد

»آرمانملی«ردکلیاتبودجهسال1403رابررسیمیکند:

تقابل بودجه ای پاستور و بهارستان
صفحه 3

       مجلس: 400 همت کسری بودجه خواهیم داشت
     دولت: هیچ کسری بودجه ای نخواهیم داشت

همین صفحه

تقابل استقلال و پرسپولیس تقابل استقلال و پرسپولیس 

پنجشنبه 
1402  .09    .23

30     جمادی الاول     1445
14   دسامبر   2023

قیمت:  10000 تومان

ادامه در همین صفحه صفحه2

صفحه 11    

صفحه 3

کنایه محصولی 
به قالیباف

محمد جواد ظریف: 

 جزئیات 
مخالفت با برجام 
را فعلا 
نمی گویم 

  VARVAR دربــی با طــعم دربــی با طــعم


